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مدیــر کل منابع طبیعی خوزســتان با انتقــاد از کمبود 
نیروهای حفاظتی در عرصه های جنگلی و مرتع و بیابان ها 
گفت: بــرای ۶ میلیون هکتار اراضی در خوزســتان فقط 
۱۰۶ نفــر نیــروی حفاظتی وجود دارد کــه از جنگل ها و 
مراتع و... در اســتان حفاظت می کنند.ســید محمد تقی 
سجادی اظهار کرد: هفته منابع طبیعی امسال از ۱۵ تا ۲۱ 
اسفندماه برگزار خواهد شد و برنامه های مختلفی از جمله 
برنامه نهال کاری عمومی با حضور تشکل های مردم نهاد در 
عرصه های ملی و... در دســتور کار است.به گزارش ایسنا، 
وی با اشــاره به پویش کاشت یک میلیارد اصله درخت در 
کشور افزود: دولت اعتبار مشخصی برای این پویش در نظر 
نگرفته و قرار است با همکاری بخش های مختلف از جمله 
شرکت های نفتی و... این پویش در خوزستان اجرایی شود.
مدیر کل منابع طبیعی خوزستان با بیان اینکه کاشت یک 
میلیارد نهال یک تکلیف بین المللی اســت که باید کشت 
شود و باید در این زمینه پاسخگو باشیم، گفت: بحث کاشت 
یک میلیارد نهال نیازمند اراده فرابخشی است و استانداری 
خوزستان به عنوان سیاستمدار کلان استان باید این مساله 
را مدیریــت کند و به نوعی مطالبه گر این موضوع باشــد.
ســجادی عنوان کرد: این طرح برای بازه زمانی ۴ ساله از 
مبدا سال ۱۴۰۲ اســت که سالانه باید ۲۵۰ میلیون اصله 
نهال در کشور کاشته شــود. در استان خوزستان در حال 
حاضر ۱۴ میلیون و ۳۰۰ هزار اصله نهال داریم و با احتساب 
آنچه در اختیار شــهرداری ها اســت این عدد به حدود ۲۰ 
میلیون نهال خواهد رسید.وی ادامه داد: با توجه به ظرفیت 
آبی و دیگر منابع اســتان در خوزستان امکان تولید سالانه 
۷۰ میلیون اصله نهال داریم اما باید تلاش کنیم که هرچه 
بیشتر به تولید این عدد در استان نزدیک شویم و بتوانیم در 
پویش کاشت یک میلیارد اصله نهال عملکرد خوبی داشته 
باشیم.مدیر کل منابع طبیعی خوزستان با بیان اینکه صنایع 
باید نهال بکارنــد و اگر این کار را انجام ندهند اول از همه 

خودشان نابود می شوند، گفت: صنایع اگر در بهبود وضعیت 
زیست محیطی اســتان و توسعه سبز مشارکت نکنند اول 
خودشان آسیب می بینند؛ این مساله یک ضرورت است که 

باید به آن توجه کرد.
ســجادی در خصــوص وضعیت نهال های کشت شــده در 
عرصه های ریزگرد خوزســتان عنوان کرد: اقدامات ترکیبی 
مختلفی در بحث بیابان زدایی در استان طی یکسال گذشته 
انجام شده است. خوشبختانه امسال با توجه به بارندگی ها 
و شرجی های تابستان درصد ســبزینگی نهال های کشت 
شده در کانون ها در مقایســه با سال های گذشته وضعیت 
مطلوب تری دارد.وی افزود: تلاش بر این اســت تا نهال ها 
پس از کشــت رها نشــوند و به نوعی متولی داشته باشند. 

امســال وضعیت درصد سبزینگی نهال های کشت شده در 
عرصه هــای ریزگرد به صورت میانگین بــالای ۵۰ درصد 
اســت در حالی که در گذشته این عدد زیر ۳۰ درصد بود.

مدیر کل منابع طبیعی خوزســتان با بیان اینکه ظرفیت و 
توانایی برای مقابله با متخلفین کم است و باید در این زمینه 
فرهنگ ســازی افزایش یابد، گفت: در شــرایط فعلی بحث 
خرید چوب و تولید زغال بســیار داغ اســت و باید در این 
زمینه فرهنگ سازی شود اما مساله اصلی در خصوص حفظ 
جنگل ها و مراتع استان بحث ایجاد ایستگاه های حفاظتی، 
مراقبت و نگهداری و همچنین پایگاه های پیشگیری و اطفای 
حریق در استان اســت که باید افزایش یابند و این مساله 
یک مطالبه جدی است.سجادی با انتقاد از اجرای پروژه های 

بزرگ عمرانی بدون پیوست زیست محیطی در استان بیان 
کرد: مشــکل اصلی در تخریب جنگل ها فقط بحث قاچاق 
چوب و زغال نیســت بلکه عامل اصلی پروژه های عمرانی 
است که منجر به تخریب جنگل ها می شود.وی با بیان اینکه 
جنگل ها در معرض تخریب هســتند و باید راهکارهایی که 
وجود دارد را برای حفظ آن ها به کار ببریم، افزود: باید بابت 
حفظ جنگل ها و مراتع هزینه کرد. به شکلی که اگر هزینه 
اجرای یک طرح یا پروژه عمرانی با دریافت پیوست زیست 
محیطی بالاتر مــی رود این هزینه را بپذیریم و برای حفظ 
محیط زیست هزینه کنیم.مدیرکل منابع طبیعی خوزستان 
گفــت: همچنین باید قوانین در حوزه زیســت محیطی به 
اندازه ای بازدارنده شــوند که برای متخلفان صرفه نداشته 
باشد و اصلا به سراغ تخلفات زیست محیطی نروند.سجادی 
با انتقاد از کمبود نیروهای حفاظتی در عرصه های جنگلی 
و مرتع و بیابان ها گفت: بــرای ۶ میلیون هکتار اراضی در 
خوزســتان فقط ۱۰۶ نفر نیــروی حفاظتی وجود دارد که 
از جنگل هــا و مراتع و... در اســتان حفاظت می کنند.وی 
در پاسخ به این ســوال که چقدر در خوزستان باید نگران 
پدیده فرونشست زمین بود، گفت: استان خوزستان شرایط 
ژئومورفولوژی متفاوتی با ایــران مرکزی دارد و با توجه به 
اینکه عمده برداشت آب کشاورزی از آب های سطحی است 
و برداشــت از ســفره های زیر زمینی چندان رخ نمی دهد 
قاعدتا نباید در استان نگران بحث فرونشست زمین باشیم 
اما در این خصوص وزارت نیرو می تواند پاســخ دقیق تری 
بدهد.مدیر کل منابع طبیعی خوزستان در خصوص احتمال 
آتش سوزی مراتع و جنگل های استان در روزهای گرم سال 
گفت: امســال با توجه به بارش هایی که داشــتیم، خشوی 
شدن مراتع بسیار بیشتر رخ می دهد و از این رو امسال در 
مقایسه با سال گذشته قطعا با آتش سوزی های بیشتری در 
جنگل ها و مراتع مواجه خواهیم شــد البته آمادگی لازم را 

برای مقابله با این وضعیت داریم.

مدیر کل منابع طبیعی خوزستان عنوان کرد

پروژههایعمرانی،عاملاصلیتخریبجنگلها
انتشار بوی سم کشاورزی در بخشی از شهر املش

معــاون فرهنگی و اجتماعی فرماندهی انتظامی گیلان از انتشــار بوی ســم 
کشــاورزی در بخش هایی از شــهر املش خبر داد و گفــت: در این حادثه 
هیچکس آسیب ندیده است.به گزارش ایسنا و به نقل از پایگاه خبری پلیس 
گیلان، سرهنگ مجید رسول زاده فرســاد گفت: در پی تماس تلفنی مدیر 
آموزش و پرورش شهرستان املش مبنی بر استشمام بوی شدید شبیه به گاز 
در محدوده یک دبیرستان دخترانه در شهر املش، ماموران انتظامی بلافاصله 

برای بررسی موضوع در محل مورد نظر حاضر شدند.
وی در ادامه با بیان اینکه در بررســی ها و تحقیقات میدانی ماموران انتظامی 
 مشخص شد که موسس مدرسه که در طبقه فوقانی این دبیرستان غیردولتی 
ســکونت دارد برای معدوم کردن ظروف حاوی سم کشاورزی اقدام به قرار 
دادن آن در جلوی مدرسه کرده اســت افزود: در این فاصله زمانی کارگران 
شهرداری که برای جمع آوری زباله و ضایعات به این مکان مراجعه کرده اند 
در اثــر عدم اطلاع از محتویات ظروف حاوی ســم اقدام به تخلیه آن نموده 
و این امر باعث انتشــار بوی سم در آن محدوده شده است.معاون فرهنگی و 
اجتماعی فرماندهی انتظامی گیلان با اشاره به اینکه در این حادثه هیچکس 
آسیب ندیده است، خاطرنشان کرد: با هماهنگی قضائی و با کمک شهرداری 
و عوامل آتش نشــانی محل مورد نظر کاملا از هرگونه سموم پاکسازی شد و 

جای هیچ نگرانی برای اولیا و دانش آموزان وجود ندارد.

افزایش ۹۰ کیلومتر مربعی مساحت دریاچه ارومیه
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار آذربایجان غربی از افزایش ۹۰ کیلومتر 
مربعی وسعت دریاچه ارومیه نسبت به دی ماه سال جاری خبر داد.به گزارش 
مهر، یاســر رهبردین در این زمینه اظهار کرد: وسعت دریاچه ارومیه به یک 
هزار و ۴۰ کیلومتر مربع رسیده است، در حالی که وسعت دریاچه در دی ماه 
سال جاری ۹۵۰ کیلومتر مربع بود.وی افزود: تراز دریاچه ارومیه به یک هزار 
و ۲۷۰ متر و ۲۱ ســانتی متر رسیده که نسبت به دی ماه بیش از ۶ سانتی 

متر افزایش را نشان می دهد.
رهبردین با بیان اینکه حجم دریاچه ارومیه به ۱.۴ میلیارد متر مکعب رسیده 
اســت، اضافه کرد: کمترین حجم آب ثبت شده برای دریاچه ۷۳۰ میلیون 
متر مکعب اســت که هم اکنون نزدیک به ۲ برابر شده است.وی با اشاره به 
بهره برداری از ابر طرح انتقال آب از جنوب آذربایجان غربی به پیکره دریاچه 
ارومیه، گفت: این طرح ســالانه ۳۰۰ میلیون متر مکعب آب از طریق تونل 
۳۶ کیلومتری از سد پیرانشهر به رودخانه گدار و سپس دریاچه وارد می کند.

ارسال پرونده کامل شهرتاریخی ماسوله
 به یونسکو

قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشــور گفت: پرونده شــهر تاریخی 
ماســوله کامل و برای ثبت به یونسکو ارسال شد.علی دارابی قائم مقام وزیر و 
معاون میراث فرهنگی کشــور در دومین روز از سفر ۳ روزه خود به گیلان با 
بازدید از ماســوله و در نشست با مدیران و معاونان اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی گیلان و مسئولان شهر تاریخی ماسوله و فرماندار 
فومن گفت:  پرونده شــهر تاریخی ماسوله کامل و به یونسکو ارسال شده و 
به همــراه پرونده زنجیره ای ۵۶ کاروان ســرا و جنگل های دیزمار الحاق به 
جنگل های هیرکانــی از جمله ۳ برنامه های این وزارت برای ثبت جهانی در 
یونسکو است  که امیدواریم شهریور سال آینده در اجلاس یونسکو به میزبانی 

ریاض عربستان شاهد ثبت آن باشیم.
قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشــور درباره شــهر تاریخی ماسوله 
نظر ارزیاب یونســکو را هم در سفر اخیر به ماسوله با توجه به اقدامات انجام 
شــده کاملا مثبت عنوان کرد و افزود: از تلاش و همدلی مســولان و مردم 
برای حل مســایل و نهایی کردن فاکتور های مورد نظــر برای ثبت جهانی 
این شــهر تاریخی قدردانی می کنیم و انتظار داریم با گذاشــتن روز شــمار 
بــا جدیت و قدرت و همدلی این رونــد را برای ثبت جهانی حفظ کنند.او با 
بیان اینکه در صورت ثبت جهانی، برکات بیشتری شامل این منطقه خواهد 
شــد، گفت: در ثبت آثار ملموس با ۲۶ اثر رتبه نهم و در ثبت آثار ناملموس 
با یک رتبه صعود رتبه ششــم دنیا را داریم .وی ادامه داد:  به دنبال صیانت 
و حفاظــت از میراث فرهنگی و تاریخی کشــور و ارتقــای جایگاه ایران در 
دنیا هســتیم.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گیلان هم 
در این نشســت با بیان اینکه تیمی ۲۴ ســاعته در بازه زمانی کوتاه با اقامت 
در وزارت ســعی در حل مشــکلات و ایجاد فاکتور های مورد نظر برای ثبت 
یونسکو داشــتند، گفت: با ایجاد قرارگاه جهادی ثبت جهانی ماسوله با نظر 
استاندار گیلان و همکاری تمامی نهاد های اجرای توانستیم کاری که در طول 
۲۰ سال باید انجام می شــد را در مدت ۶ ماه انجام دهیم.ولی جهانی نصب 
۹۰ تابلو با هزینه ۷۰۰ میلیون تومان در کوه ها و قله ها که به وســیله بالگرد 
انجام شد را از دیگر اقدامات مهم انجام شده در طول این مدت عنوان کرد.او 
مرمت و بازســازی امامزاده ها، مسیر و عملیاتی کردن سایر طرح های مصوب 
شــده برای تحقق این هدف و ثبت جهانی ماســوله را از برنامه های های این 
اداره کل دانســت.فرماندار این شهرستان هم با بیان اینکه همدلی مسئولان 
و برگزاری جلسات اقناعی با مردم موجب حل بسیاری از مشکلات در کوتاه 
مدت شد، خواســتار حمایت های بیشــتر این وزارت برای حل مشکلات از  
جملــه در نظر گرفتن برق ارزان قیمت، احداث پارکینگ، کمربندی، مرمت 
و بازســازی بافت های تاریخی و هوشمند ســازی شهر شد.همچنین در این 
نشســت شــهردار، مدیر پایگاه میراث فرهنگی ماسوله و یکی از اعضای این 
شهر درباره مدیریت پسماند، احیای چشمه قدیمی، تخریب اسکله فلزی که 
۲۷ ســال رها شــده بود، کنترل ترافیک با ایجاد اتاق مونیتورینگ با پایش 
۲۴ ســاعته، سیستم آبرسانی و فاضلاب، ســنگ فرش معابر و نصب سطل 

زباله هایی مطابق با بافت شهر عملکرد و پیشنهاداتی ارائه کردند.

بهره برداری از ۴۲ معدن جدید 
در آذربایجان غربی

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی گفت:طی ۱۱ ماهه امسال 
۴۲ معدن در استان با اخذ پروانه بهره برداری وارد چرخه تولید شده اند که با 
بهره برداری از این معادن میزان استخراج انواع مواد معدنی در استان افزایش 
یافته است.عبدالحمید ســرتیپی در گفت و گوبا ایسنا افزود: از ابتدای سال 
جاری تا پایان بهمن ماه امســال ۴۲ معدن جدید با ظرفیت استخراج سالانه 
یــک میلیون و ۹۲۰ هزارتن انواع مواد معدنی با ذخیره قطعی ۵۲ میلیون و 
۹۹۳ هزار تن به بهره برداری رسیده اند که جهت بهره برداری از این معادن 
یک هزار و ۳۸۶ میلیارد ریال ســرمایه گذاری انجام و برای ۲۵۳ نفر زمینه 

اشتغال مستقیم فراهم شده است.
ســرتیپی تصریح کرد: در بازه زمانی یاد شده ۳۳ فقره پروانه اکتشاف برای 
محدوده های جدید معدنی در استان صادر شده است همچنین ۲۳ محدوده 
اکتشــافی موجود در استان در مراحل پایان اکتشافی قرار دارند که موفق به 
اخذ گواهی کشف شــده اند که در صورت تکمیل مراحل اکتشاف پایانی به 
مرحله بهره برداری خواهند رســید.مدیر کل صنعت، معدن وتجارت استان 
خاطرنشان کرد: هم اکنون ۵۴۲ معدن با پروانه بهره برداری معتبر با ذخیره 
قطعی یک میلیارد و ۱۸۰ میلیون تن و استخراج سالانه ۱۸ میلیون و ۴۵۶ 
میلیــون تن انواع مواد معدنی وجود دارد که برای بهره برداری از این معادن 

بیش از ۶ هزار و ۸۳۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری انجام شده است. 
وی ادامه داد: در معادن استان برای ۵ هزار و ۳۷۷ نفر اشتغال مستقیم فراهم 
شده است.ســرتیپی اضافه کرد: آذربایجان غربی در حال حاضر دارای ۲۳۵ 
محدوده اکتشافی معتبر و ۳۳ معدن دارای گواهی کشف با ذخیره قطعی ۹۶ 

میلیون و ۸۳۲ هزار تن انواع مواد معدنی است.

اخبار کوتاه

ســازمان منطقه آزاد اروند کــه روزگاری قرار 
بود طعم شیرین توســعه را به مردم آبادان و 
خرمشهر بچشاند به نظر می رسد از ریل توسعه 
خارج شــده اســت و نیاز به دگرگونی دارد.به 
گزارش مهر، منطقه آزاد اروند در شمال غربی 
خلیج فارس و جنوب غربی اســتان خوزستان 
در شهرستان های آبادان و خرمشهر با وسعت 
۳۷ هزار و ۴۰۰ هکتــار در محل تلاقی اروند 
رود و کارون واقع و همجوار با کشورهای عراق 
و کویت اســت و فرودگاه بین المللی آبادان در 
آن قــرار دارد.یکی از اهداف ایجاد منطقه آزاد 
اروند در شــهرهای آبادان و خرمشهر، رونق و 
توســعه بود ولی اکنون ســازمان منطقه آزاد 
اروند خود به یکی از مشــکلات منطقه تبدیل 
شده است. سازمانی بزرگ و پست های عجیب 
و غیر متمرکز که به اعتقاد فعالان بخش های 
مختلف اقتصادی و چهره های دانشــگاهی از 
ریل اصلی که باید داشــته باشــد خارج شده 
و به لبه پرتگاه رســیده اســت.این ســازمان 
عریض و طویــل، روز بــه روز ارتباط خود را 
با بدنه اجتماعی محدودتر و بســته تر کرده و 
عملًا به اعتقاد فعالان، کارشناسان و نخبگان، 
بسیاری از مدیران فعلی اغلب طرح ها را متوقف 
کرده اند.یکی از قوانین عجیب در مناطق آزاد 
حقوق مدیریتی اســت به گونه ای که فرد بعد 
از اینکــه دوران مدیریتیش به پایان رســید 
همچنــان حقوق مدیریتــی دریافت می کند. 
این نوع رویکرد سبب می شود فرد تلاش کند 
به کرســی مدیریتی برســد ولی پس از اینکه 
به این جایگاه رســید، انگیزه روزهای قبل از 
مدیریت خود را نداشــته باشد.یکی از اهداف 
اصلی تشــکیل منطقه آزاد اروند، صادرات به 
کشورهای همجوار به ویژه عراق از طریق مرز 

بین المللی شلمچه بود. 
مرزی که همین چند ســال قبــل به یکی از 
مهم ترین پیشانی های صادراتی کشور در زمینه 
جاده ای تبدیل شده بود و روزانه کامیون های 
زیــادی در حال عملیات صــادرات بودند ولی 
اکنون ســبب رکود شده است.سازمان منطقه 
آزاد ارونــد حضوری فعــال در مرز بین المللی 
شــلمچه دارد ولی مشــخص نیســت که آیا 
ناکارآمدی این سازمان باعث رکود فعلی شده 
یا دیگر دستگاه ها همچون ادارت گمرک و راه 

و شهرسازی نیز دخیل بوده اند؟
یــک فعال اقتصادی در گفتگو با خبرنگار مهر 
اظهــار کرد: متأســفانه ســازمان منطقه آزاد 
اروند از رســالت اصلی خود دور شــده و علت 
این موضوع یا عدم اشــراف مدیران داخلی و 
یا مدیران عامل این سازمان نسبت به مباحث 
تجاری و اقتصادی اســت.علی مطوریان ادامه 
داد: وقتی فردی که در رأس است و اطلاعات 

لازم را نــدارد، طبیعــی اســت کــه مدیران 
زیرمجموعه وی نیز به همین شکل باشند.وی 
بیان کــرد: احیای صادرات، صنعت و بازرگانی 
در راستای توسعه شهرهای آبادان و خرمشهر 
از رسالت های سازمان منطقه آزاد اروند است 
ولی اکنون شرایط برعکس شده و این سازمان 
با بی کفایتی مدیران تبدیل به یک سربار شده 
اســت.این فعال اقتصادی توضیح داد: سازمان 
منطقــه آزاد فعلًا راکد و بدون حرکت اســت 
و مبالــغ هنگفتی حقــوق پرداخت می کند و 
همچنیــن بســیاری از مردم بــرای نبود این 
ســازمان دعا می کنند؛ ادارات شهرهای آبادان 
و خرمشــهر نیز در خصوص متولی حاکمیتی 
اکنون بلاتکلیف هستند.مطوریان تاکید کرد: 
شلمچه که باید محور اصلی صادرات شهرهای 
آبادان و خرمشهر باشد در حال حاضر با شرایط 
اسفناکی که دارد اصلًا نمی توان آن را به عنوان 
محل صادرات قلمداد کرد؛ اکنون در شلمچه 
چندگانگی وجود داشته و خود منطقه آزاد سه 
واحد مختلف در شلمچه دارد و اصلًا مدیریت 

واحد نداریم. 
این فعــال اقتصادی اظهار کــرد: بابت زمین 
شــلمچه که کرایه کردیم امسال ۲۰۰ درصد 
به قیمت اجاره اضافه کردند و مشخص نیست 
این تصمیم با چه شــاخصی اتخاذ شده است.
مطوریان با بیــان اینکه متولــی صادرات در 
شلمچه مشــخص نیســت، توضیح داد: قبلًا 
دو هزار و ۵۰۰ کارگر در شــلمچه مشــغول 
بــه کار و یک هــزار و ۵۰۰ کامیون نیز تردد 
می کردند ولی اکنون شــرایط افتضاح اســت.
وی تصریح کــرد: »محمدرضا اســکندری«، 
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد اروند با اصرار 
فراوان دو نوبت در شــلمچه حضور یافت.این 
فعال اقتصادی با اشــاره به وضعیت مدیریتی 
شهری شهرهای آبادان و خرمشهر در منطقه 
آزاد اروند گفت: شورای اسلامی شهر خرمشهر 
یک نفر را به عنوان شــهردار انتخاب کرد ولی 
ســازمان منطقه آزاد اروند تأیید نکرد و شورا 
بــرای آن فرد با اســتانداری مکاتبه کرد و در 

استانداری تأیید کردند! 
ســوال این اســت، فردی که اینگونه انتخاب 
می شود از چه شخصی تمکین می کند؟ منطقه 
آزاد یــا اســتانداری؟مطوریان، نبود مدیریت 
واحد در پایانه صادراتی شلمچه را از مشکلات 
مهم این پایانه عنوان کرد و گفت: بارها اعلام 
کردیم کمیته ای از سوی منطقه آزاد با حضور 
سازمان های حاضر در شلمچه تشکیل شود تا 

مشکلات رفع شود ولی عملًا اتفاقی نیفتاد.
یک فعال گردشگری هم در گفتگو با خبرنگار 
مهر با بیان اینکه صنعت گردشــگری یکی از 
محورهای اقتصادی منطقه آزاد اروند اســت، 

اظهــار کرد: یکــی از پرُچالش ترین واحدهای 
ســازمان منطقه آزاد اروند که نقش مهمی در 
حوزه معیشت بخشــی از بدنه جامعه را دارد، 
واحد گردشــگری ســازمان منطقه آزاد اروند 
اســت که مدیر فعلی آن ضعیف ترین عملکرد 
را در بین همه مدیران پیشین به جای گذاشته 
است.نجمه عباسیان پور تصریح کرد: در اغلب 
نقاط کشور، ســتاد نوروزی از سه ماه قبل از 
آغاز ســال نو تشــکیل می شــود ولی شاهد 
هســتیم مدیر گردشگری سازمان منطقه آزاد 
اروند هنوز ستاد نوروزی را تشکیل نداده است.
این فعال گردشــگری عنوان کــرد: همانگونه 
که در بیمارســتان برای معالجه باید از پزشک 
استفاده شود در زمینه گردشگری نیز باید فقط 
از متخصص گردشگری استفاده شود.عباسیان 
پور بیان کرد: به صورت مســتمر اعلام کردیم 
همه کارکنان واحد گردشگری سازمان منطقه 
آزاد اروند شامل مدیر، رئیس اداره، کارشناس 
و… با توجه به اینکه از نظر فعالان گردشگری 
دستاوردی نداشته اند باید تغییر کنند و دانش 
آموختگان گردشــگری بدنه ســازمان منطقه 
آزاد اروند به واحد گردشــگری منتقل شوند.
وی تاکیــد کــرد: از دبیرخانه شــورای عالی 
مناطق آزاد، حراست و بازرسی سازمان منطقه 
آزاد اروند و همچنین ســایر نهادهای نظارتی 
در کشــور خواستار بررســی هزینه کردهای 

گردشگری سازمان منطقه آزاد اروند هستیم.
نماینــده مردم آبــادان در مجلس شــورای 
اسلامی هم پیش از این گفته بود: ریل گذاری 
سازمان منطقه آزاد اروند دارای اشکالاتی است 
و اخیراً هم در مجلس شــورای اسلامی بر روی 
ایــن موضوع تاکید کردم.ســیدمحمد مولوی 
در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به پیشینه 
شــهرهای آبادان و خرمشــهر افزود: این دو 
شهر در زمینه اقتصادی، دارای سابقه تاریخی 
هســتند کــه مهم ترین آنها حــوزه صنعت و 
تجارت است ولی سوال فعلی این است که چرا 
این دو شــهر اکنون درگیر ناکارآمدی سازمان 
منطقــه آزاد ارونــد شــده اند؟وی ادامه داد: 
مدیرعامل فعلی ســازمان منطقه آزاد اروند از 
طرفی اعلام کرده که »ماده ۶۵ احکام دائمی را 
قبول ندارم و قابلیت اجرایی ندارد« و از طرفی 
به شکل دیگری به این موضوع می پردازد. ولی 
به عنــوان مثال چند درصــد مأموریت جهاد 
کشاورزی و شــیلات در محدوده منطقه آزاد 
اروند اســت؟نماینده مردم آبادان در مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: منطقه آزاد اروند 
در آستانه نوروز ۱۴۰۲ چه اقدامی کرده است؟ 
بــا وجود اینکه کمتر از یک ماه به نوروز مانده 

حتی ستاد نوروزی هم تشکیل نداده اند.
مولوی با بیــان اینکه نماینــده مردم وظیفه 

صیانت از حقــوق مردم حوزه انتخابیه خود را 
دارد، گفت: مردم از نمایندگان مجلس انتظار 
پیگیری دغدغه ها را دارند و از ما سوال می کنند 
بــرای ریشــه یابی و رفع مشــکل ناکارآمدی 
ســازمان منطقه آزاد اروند چه پیگیری هایی 
انجام دادید؟وی تاکید کرد: به مدیرعامل فعلی 
ســازمان منطقه آزاد اروند توصیه می کنم به 
مناطق مختلف شــهرهای آبادان و خرمشهر 
برود و از مردم در خصوص میزان رضایتمندی 
از عملکرد ســازمان منطقه آزاد اروند ســوال 
کند.نماینده مردم آبادان در مجلس شــورای 
اســلامی با اشــاره به نامه کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس که مراتب بازنشســتگی و غیرقانونی 
بــودن ادامه مدیریت مدیرعامــل منطقه آزاد 
ارونــد را تأییــد می کند، توضیــح داد: ادامه 
مدیریت مدیرعامل اروند به دلیل بازنشستگی 
طبق نامه صریح رئیس کمیســیون اصل ۹۰ 
و ســازمان امور اداری و اســتخدامی بر خلاف 
قانون اســت و ما به عنــوان نماینده مردم در 
این خصوص ســکوت نخواهیــم کرد.مولوی 
ادامه داد: تعداد ســفرهای مدیران بخش های 
مختلف ســازمان منطقه آزاد اروند چه میزان 
بوده است؟ هزینه پرواز و هتل چه میزان بوده 
است؟ ســفرهای مدیران این سازمان به ویژه 
حضور در نمایشگاه های مختلفی که دارند چه 

خروجی برای مردم به همراه داشته است؟
وی، اطلاع رســانی و ارائه عملکرد به مردم را 
یک امر ضروری عنوان کرد و افزود: شــفافیت 
واقعی یعنــی اینکه مردم بداننــد واحدهای 
مختلف ســازمان منطقه آزاد اروند چه میزان 
بودجه داشــتند و آن را دقیقاً در چه زمینه ای 
صــرف کردند و همچنیــن خروجی چه بوده 
اســت؟نماینده مردم آبادان در مجلس شورای 
اسلامی توضیح داد: به عنوان مثال یک ساعت، 
وقتی درســت کار می کند کــه هر چرخ دنده 
ســر جای خود قرار گرفته باشــد ولی آیا در 
واحدهای مختلف ســازمان منطقه آزاد اروند 
هــر فرد بر اســاس تحصیــلات مرتبط خود 
حضور دارد؟مولوی بیان کرد: سازمان منطقه 

آزاد اروند باید عامل توسعه شهرهای آبادان و 
خرمشهر باشد ولی اکنون به لبه پرتگاه رسیده 
و متن جای خود را به حاشــیه داده است.وی 
با اشــاره به لزوم توجه به شهرک های صنعتی 
تاکید کرد: منطقه آزاد اروند برای بخش تولید 
که همواره از موارد مــورد تاکید رهبر معظم 
انقــلاب بوده چه اقدامی کرده اســت؟نماینده 
مردم آبادان در مجلس شــورای اسلامی افزود: 
در بدنه فعلی ســازمان منطقه آزاد اروند افراد 
دلســوز، کارآمد، نخبه، تحصیل کرده و دارای 
سوابق مدیریتی خوب است ولی آیا مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد اروند حتی صدای کارکنان 
این سازمان را می شــنود؟ مدیری که صدای 
کارکنان سازمان خود را نمی شنود آیا می تواند 

مدعی آن باشد که صدای مردم را می شنود؟
مولــوی تاکید کرد: مردم شــهرهای آبادان و 
خرمشهر انتظار رفع مشــکلات را دارند و در 
همین راســتا اسفندماه سال گذشته پیشنهاد 
تشکیل کارگروه توسعه شهرستان های آبادان و 
خرمشهر در خصوص امور زیربنایی، اقتصادی، 
کســب و کار، فرهنگی، درمان، ورزشی و … 
مطرح شد که مورد موافقت قرار گرفت.مولوی 
خطاب بــه وزیر امور اقتصــاد و دارایی گفت: 
مردم انتظار رســیدگی به وضعیت اسفناک و 
در جا زدن سازمان منطقه آزاد اروند را دارند. 
صدای مردم مظلوم شهرهای آبادان و خرمشهر 
و همچنین کارکنان پشــت درهای بسته این 
سازمان را بشــنوید.بنابراین گزارش، سازمان 
منطقــه آزاد اروند که روزگاری قرار بود چهره 
محرومیت را از شــهرهای آبادان و خرمشــهر 
تغییــر دهد و لباس توســعه بر تنشــان کند 
اکنون خود تبدیل به معضل شده و اغلب مردم 
خواستار بازگشت به دوران قبل از تشکیل این 

سازمان هستند.
ســازمان منطقــه آزاد اروند کــه روزگاری بر 
توســعه صــادرات از طریق مــرز بین المللی 
شــلمچه، احیــای صنایع و توســعه صنعت 
گردشــگری تاکید می کرد اکنون در همه این 

موضوعات دچار چالش شده است.

رئیس اداره جنگلکاری و جنگلداری اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری خراسان شــمالی گفت: سالانه ۲۰ درصد از 
نهال های غرس شــده به منظور توسعه فضای سبز در این 

استان از بین می رود.
مهدی قدیمی  در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: رسیدگی 
به بخشــی از نهال های کاشته شده در بخش های مختلف 
همچون جنگل ها، ورودی و خروجی شــهرها و... توســط 
بخش دولتی انجام می شــود که بیشترین نهال های از بین 
رفته نیز در این بخش است.وی گفت: بیشتر این نهال های 
کاشته شده به دلیل خشکســالی، آتش سوزی، امراض و 

آفــات از بین می روند.قدیمی افزود: عــلاوه بر آن، تعدادی 
از نهال ها نیز توســط دامداران از بین می رود؛ چراکه آن ها 
می خواهند با از بین بردن این نهال ها از توســعه جنگل ها 
کاسته و بر سطح مراتع برای چرای دام های خود بیافزایند.
وی با اشاره به اینکه بخش دولتی دو تا سه سال امر آبیاری 
نهال های غرس شده را انجام می دهد، ادامه داد: اما تجربه 
نشــان می دهد نهال های کاشته شــده با مشارکت بخش 
خصوصی، ماندگاری بیشــتری داشته و بیشتر به باردهی 

رسیده  اند.
این مقام مســئول در ادامه از غرس ۱۶ میلیون اصله نهال 

در این استان طی اجرای طرح مردمی کاشت یک میلیارد 
درخت خبر داد.وی با اشــاره به اینکه این طرح در سراسر 
کشور طی ۴ سال اجرا می شــود، اظهار کرد: این طرح از 
امسال شــروع شده و تا ســال ۱۴۰۵ ادامه خواهد یافت.
رئیس اداره جنگلکاری و جنگلداری اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری خراسان شمالی گفت: برای اجرای این طرح 
باید ســالانه ۲۵۰ میلیون اصله نهال تولید و کاشته شود.
وی با بیان اینکه ســهم خراســان شــمالی از اجرای این 
طرح، ۱۶ میلیون اصله درخت اســت، افزود: ســالانه باید 
۴ میلیون نهال غرس شــود. قدیمی با اشــاره به اینکه این 

نهال ها شــامل نهال های جنگلی و بیابانی است، ادامه داد: 
این ظرفیت در اســتان وجود دارد که تا حدود ۲ میلیون 
و ۵۰۰ هزار نهال در اســتان تولید شود و این امر در حال 
اجرا اســت.وی تصریح کرد: علاوه بر آن طی امسال ۶۰۰ 
هزار نهال بیابانی در نهالســتان جاجرم و ۳۰۰ هزار اصله 
نیز با همکاری شــرکت تعاونی که طرح ترســیب کربن را 
اجرا می کند، تولید و کشت می شود.به گفته وی، نهال های 
تولید شــده مذکور در عرصه ها کشت خواهد شد و مابقی 
نهال ها نیز توســط بخش خصوصی، صنایع و دستگاه های 

اجرایی کاشته می شود.

مدیرکل منابع طبیعی مازندران - ساری صیانت از جنگل 
را طرحی مهم برای حفظ جنگل ها بررشــمرد و گفت: ۳ 
نقطه جنگلی مازندران ثبت شده است.به گزارش خبرنگار 
مهر، ســیدعلی علوی با اشــاره به تغییرات اقلیمی با بیان 
اینکه در تولید کربن رتبه ۴۲ دنیا را دارا هســتیم، افزود: 
باید نسبت به تولید و جذب کربن توازن برگزار شود و همه 

کشورها در این راستا گام برداشته اند.
وی با بیــان اینکه تولید نهال و کاشــت آن برای افزایش 
ترســیب کربن بایــد در دســتور کار قرار گیــرد، افزود: 
کشورهای مختلف برای کشت درخت برنامه ریزی کردند 
و اجرای این طرح بــه حفظ منابع طبیعی کمک می کند.

وی با اشاره به اهمیت طرح صیانت از جنگل گفت: اگر این 
اجرا نمی شد چیزی از جنگل باقی نمی ماند و اکنون طرح 
جامع جایگزین برای مدیریت جنگل ها در دســت تهیه و 

اقدام است و برنامه سازمان تهیه این طرح است.
مدیرکل منابع طبیعی مازندران با اظهار اینکه جنگل های 
ما در دنیا بی نظیر اســت و بخشی از آن به عنوان میراث 
جهانی ثبت شده است، گفت: سه نقطه از جنگل های حوزه 

این اداره کل به مساحت ۴۱ هزار هکتار ثبت شده است.

غفاری معاون امور جنــگل منابع طبیعی مازندران با بیان 
اینکه در ســال جاری ســه میلیون اصله نهال تولید و دو 
میلیــون و ۸۰۰ هزار نهال توزیع می شــود، افزود: تاکنون 
۴۶۵ هزار اصله نهال بین متقاضیان شــامل شهرداری ها، 

نهادها، دستگاه های مختلف و مردم توزیع شده است.
وی شمار نهالستان ها را هفت مورد به وسعت ۱۶۴ هکتار 
ذکــر ذکر کرد و گفت: پنج میلیون و ۱۰۰ هزار اصله نهال 
ســال آینده رد نهالستان ها و ۱.۵ میلیون اصله نیز توسط 

بخش خصوصی تولید می شود.معاون امور جنگل اداره کل 
منابع طبیعی مازندران - ســاری گفت: میزان تولید نهال 
از ســال ۱۴۰۲ به بیش از ۱۱ میلیــون و ۴۰۰ هزار اصله 
خواهد رسید و امیدواریم با کمک مردم و بخش خصوصی 

این میزان تولید برای تحقق اهداف کامل شود.
وی با اشــاره به اینکــه یکی از بهتریــن طرح های منابع 
طبیعی، طرح صیانت از جنگل به شمار می رود، افزود: این 
طرح خوب و مصوب هیئت دولت متأســفانه محقق و اجرا 
نشده است.غفاری با اظهار اینکه صیانت از جنگل، صیانت 
سازمان جنگل ها به شــمار می رود، توجه به این بخش را 

لازم دانست.

منطقه آزاد اروند خارج از ریل توسعه

سالانه ۲۰ درصد از نهال های غرس شده در خراسان شمالی از بین می رود

ثبت جهانی ۳ نقطه جنگلی مازندران


